
Реформи

Із широкого кола проблем учас
ники заходу виокремили такі:

– недосконалість розподілу 
бюджетних коштів, що ставить ор
гани самоврядування малих міст на 
межу функціонального паралічу;

– обмеженість повноважень в 
управлінні земельними ресурсами;

– недосконалість податково
го законодавства, що не дає змоги 
територіальним громадам сформу
вати власну податкову базу через 
місцеві податки та збори;

– криза комунальної інфра
структури, загрозлива зношеність 
житлового фонду.

На зібрання мерів прибули пред
ставники 18 центральних органів 
державної влади, зокрема апарату 
Верховної Ради, адміністрації Пре
зидента України, Кабінету Міністрів, 
Національного банку, Державного 
казначейства – чиновники висту
пали на пленарних сесіях, даючи 
роз’яснення та відповідаючи на за
питання міських голів. 

Привітання від Президен
та України Віктора Янукови
ча зачитав голова Київської 
облдержадміністрації Анатолій 
ПРИСЯЖНЮК. Принагідно очільник 
області похвалився неабиякими ре
зультатами роботи за рік перебу
вання на посаді: за показниками 
соціальноекономічного розвитку 
область з 24 місця перемістилася 
в першу п’ятірку. Запорука успіху 
– злагоджена діяльність Київської 
обласної ради: 103 із 148 депутатів 
належать до фракції Партії регіонів.

Основне завдання Комітету 
Верховної Ради з питань держав
ного будівництва та місцевого са
моврядування нині полягає в 
підготовці нової редакції Зако

ну «Про місцеве самоврядуван
ня», повідомив народний депу
тат України Василь ДЕМЧИШЕН 
(фракція Партії регіонів).

Чимало програм становлен
ня місцевого самоврядування в 
нашій країні реалізує Норвегія. Ця 
північна країна надала допомогу і в 
організації конференції малих міст в 
Українці. З доповіддю про зрушення 
в галузі виступив посол Норвегії в 
Україні Олав БЕРСТАД.

Інший іноземний гість, менед
жер Представництва Євро пейської 
комісії Домінік ПАПЕНХАЙМ, за
уважив, що коштом Європейського 
Союзу в Україні вже профінансовано 
близько 250 проектів, у яких узяли 
участь понад тисячу територіальних 
громад. Усі програми мали на меті 
скоротити дисбаланс у розвитку 
регіонів. Це завдання й надалі лежа
тиме в основі заходів, які ЄС заплану
вав на 2011–2013 роки. 

Аналізуючи українське зако
нодавство, експерт Ради Європи 
професор Сорбонни (Франція) 
Марку ЖЕРАР звернув увагу на 
неприпустимість дискримінації 
значної кількості органів самовряду
вання. Ідеться передусім про нерівні 
умови для розвитку міст районного 
й обласного значення. Науковець 
ознайомив мерів з особливостя
ми функціонування муніципалітетів 
у Франції – нині триває процес 
їхньої інтеграції до єдиної системи 
державної влади.

Усі виступи міських голів були 
емоційними, адже ті говорили про 
наболіле.

Володимир БЄЛИЙ (м. Бо
годухів, Харківська область):

– Органи самоврядування 
змушені спрямовувати значну ча

стину коштів місцевих бюджетів на 
забезпечення делегованих повнова
жень, які мають фінансуватися дер
жавою. У підсумку бракує грошей 
на ЖКГ, благоустрій, ремонт доріг 
– про розвиток міст і містечок годі 
й думати. Не вдається акумулюва
ти достатньо коштів для повної ви
плати заробітних плат працівникам 
бюджетних установ. А зарплати та 
інші захищені статті, що підлягають 
обов’язковому фінансуванню, ча
сто сягають 90 відсотків місцевих 
бюджетів! Ситуація ускладнюється 
очікуванням чергового підвищення 
оплати праці в бюджетній сфері. 
Ідея хороша, але потребує додатко
вих бюджетних ресурсів. На місцях 
таких джерел немає, всі резерви 
давно вичерпано.

Юрій БОВА (м. Тростянець, 
Сумська область):

– І Президент, і Прем’єр
міністр раз по раз наголошують на 
необхідності створювати належні 
умови для залучення інвестицій. 
Хто має цим опікуватися в конкрет
ному населеному пункті? Інвестору 
потрібна якісна дорога, земель
на ділянка, розумне оподаткуван
ня, соціальна інфраструктура для 
працівників, сприятливе ставлення 
з боку місцевої влади. Усе це лягає 
на плечі міських голів. А що має 
місто від інвестицій? 

Якщо підприємство працює, 25 
відсотків податку на прибуток грома
дян залишається в місті, решта йде на 
районний і обласний центри. Податок 
на прибуток підприємства в повному 
обсязі перераховується до державно
го бюджету. Чому так? Залишіть нам 
10 відсотків із цих коштів на розвиток 
міста. Ми, наприклад, зробили все 
можливе, щоб компанія «Крафт Фудз 

  а Івана Купала в Українці
           ремствували

Вітчизняне законодавство в 
галузі місцевого 

самоврядування не відповідає 
Європейській Хартії, яку 

Верховна Рада ратифікувала 
1997 року. Про це йдеться в 

резолюції VI щорічної 
конференції малих міст 

України, що відбулася в місті 
Українці Київської області 

6–7 липня, саме на Івана 
Купала.
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САМОВРЯДНА ГРОМАДА

Юрій ПОТАШНІЙ 



Україна» перенесла своє виробницт
во з Польщі до нашого міста. Тепер у 
Тростянці додатково з’явиться 2 тисячі 
робочих місць. Але міський бюджет 
від цього нічого не отримає, окрім 
150 фур на добу, які вщент розіб’ють 
дороги. 

Валерій КОЛОМЄЙЦЕВ (м. Ла
дижин, Вінницька область):

– Дивує масове порушення 
кримінальних справ проти міських 
голів за нецільове використан
ня коштів. Чекайте, але всі видат
ки затверджує Державне казна
чейство, тож нехай після цього до 
нас не звертається ані прокурату
ра, ані міліція. Ми ставимо питан
ня так: факт проходження грошей 
через казначейство є межею, де 
закінчується наша відповідальність. 
Логіка ось у чому. Мером може 
стати людина, котра не знається 
на фінансовому праві, – вчитель, 
лікар. Щоб у них не виникало про
блем, кошти й передбачено пропу
скати через Державне казначейство 
як контрольний орган. 

Іще одне важливе фінансове 
питання: слід дозволити грома
дам у повному обсязі розпоряджа
тися коштами місцевих бюджетів, 
звісно, за рішенням рад. Виходить, 
спеціальні фонди в бюджетах є, а 
використати їх не можна. 

Пропоную також зверну
тися з листом до відповідного 
комітету Верховної Ради, аби ска
сували пункт 3 статті 15 нещодав
но ухваленого Закону «Про до
ступ до публічної інформації». 
Ним передбачається, що всі проек
ти нормативноправових актів слід 
оприлюднювати не пізніш як за 20 
робочих днів до дати прийняття. 

Кому це вигідно? У підсумку страж
дають люди, адже їм доведеться 
набагато довше чекати на рішення 
виконкому чи ради. 

Резолюцію VI щорічної конфе
ренції малих міст України вирішено 
направити до Президента України 
Віктора Януковича, Верховної Ра
ди й Кабінету Міністрів. До речі, за 
підсумками попередніх конференцій 
уряд ухвалив п’ять постанов і 
програму державної підтримки 
соціальноекономічного розвитку 
малих міст на 2011–2015 роки. 

– У програмі враховано всі наші 
пропозиції, а її фінансування значно 
зросте вже наступного року, – каже 
мер Українки, голова Асоціації 
малих міст Павло КОЗИРЄВ. – 
Тепер ми просимо продовжити 
адміністративнотериторіальну ре
форму та реформу в бюджетній 
сфері, ввести представника ма
лих міст до Ради регіонів при 
Президентові України.

Одна з цілей конференції – 
інформаційна підтримка очільників 
місцевого самоврядування. Актуа
льність цієї мети зумовлюється 
тим, що після минулих виборів 
змінилося близько 60 відсотків 
міських голів. Тож у пригоді ста
не довідник, який Асоціація малих 
міст України підготувала спільно з 
Міністерством регіонального роз
витку, будівництва та житлово
комунального господарства. Тут не 
лише офіційна інформація, а й опис 
усіх програм з місцевого самовря
дування, адресні дані міжнародних 
установ, котрі надають технічну до
помогу територіальним громадам.

Фото надано пресслужбою  
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Асоціації малих міст України.

Альберт Ейнштейн застерігав: 
якщо на Землі зникнуть усі 
бджоли, через чотири роки 
вимре й усе людство

В Україні щороку від
значають  професійне свято 
бджолярів, засноване 
Указом Президента 
України Леоніда Кучми  
№ 815/97 від 15 серпня 
1997 року на підтримку ініціативи 
Мініс терства агропромислового 
комплексу України та Спілки пасіч
ників України.

Цього дня бджолярі згадують 
двох перших видатних пасічників 
України – Петра Прокоповича 
(винахідника розбірного рамкового 
вулика) і Миколу Вітвицького, – 
відбуваються конференції, засідан
ня «круглих столів», фестиваль і 
парад пасічників, де представляють 
медову продукцію господарства з 
різних куточків України. Крім того, 
проходить презентація літератури з 
бджільництва, новинок апітерапії 
(лікування продуктами бджільни
цтва) Інституту бджільництва імені 
П. І. Прокоповича та, звісно, дегус
тація меду й суміжної продукції.  

Оскільки цього самого дня хри
стияни відзначають Преобра ження 
Господнє, назване в народі яблуч
ним Спасом, пасічники освячують 
вулики, мед та віск, які зберігають 
до наступної весни і використову
ють для підгодовування бджіл.

Підраховано, що кожна сьома 
тонна світового меду – українська. 
На пасіках країни сьогодні «пра
цює» близько п’яти мільйонів 
бджолиних сімей. Водночас, напри
клад, у Канаді людина, яка має 
пасіку з 200–300 бджолиних сімей, 
– ще аматор і тільки за кількості 
1000 сімей може називатися пасіч
ником. В Україні ж власники 20–30 
сімей уже вважаються бджолярами 
і мають право вступити до Спілки 
пасічників України.

Однак, за даними Всесвітнього 
фонду захисту бджіл, починаючи з 
2006 року бджолина популяція 
почала швидко скорочуватися: 
щозими у США вимирає 30–35% 
бджолиних колоній, в Європі – 
20%, аналогічна тенденція просте
жується в Латинській Америці та 
Азії. Причинами вважають вико
ристання пестицидів, патогенних 
мікроорганізмів, значну кількість 
кліщів, грибків і навіть електромаг
нітне випромінювання (наприклад, 
в ареолі поширення хвиль мобіль
них телефонів). Оскільки 80–90% 
запилення рослинних культур здій
снюють саме бджоли, а їхнє вироб
ництво, у свою чергу, належить до 
одного з найцінніших сегментів сві
тової продовольчої індустрії, зник
нення комах у перспективі може 
призвести до вимирання видів, що 
забезпечують 35% калорій, котрі 
надходять до організму людини, а 
також більшість мінералів, вітамінів 
і антиоксидантів.

Ю. Ц.

19 серпня – День пасічника


